

NO COVER
(1)

NO COVER
(2)



TRUSTEESHIP COUNCIL
OFFICIAL RECORDS
FORTIETH SESSION

29 May - 22 June 1973

RESOLUTIONS

CONSEIL DE TUTELLE
DOCUMENTS OFFICIELS
QUARANTIEME SESSION

29 mai - 22 juin 1973

SUPPLEMENT No. 1

UNITED NATIONS/NATIONS UNIES

New York, 1973

Ag
215
Ad
Re
Elc
Ex
i
Ex
An
i
Att
t
J
Ger
t
Co-
S
t
c
Off
f
Dis
t
i
Co-
r
Ad
t
Ad
t

NOTE

Symbols of United Nations documents are composed of capital letters combined with figures. Mention of such a symbol indicates a reference to a United Nations document.

The Arabic and Roman numerals identifying each resolution indicate, respectively, the number of the resolution and the number of the session at which it was adopted.

* * *

NOTE

Les cotes des documents de l'Organisation des Nations Unies se composent de lettres majuscules et de chiffres. La simple mention d'une cote dans un texte signifie qu'il s'agit d'un document de l'Organisation.

Les résolutions sont désignées par deux nombres : l'un en chiffres arabes, qui indique le numéro de la résolution, l'autre en chiffres romains, qui indique la session au cours de laquelle la résolution a été adoptée.

T/1747

TABLE OF CONTENTS

	<i>Page</i>
Agenda of the fortieth session	v
Resolution adopted by the Council at its fortieth session	
2159 (XL). Report of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of the Pacific Islands (1973) [item 6]	1
Other decisions taken by the Council at its fortieth session	
Adoption of the agenda	3
Report of the Secretary-General on credentials	3
Election of the President and the Vice-President	3
Examination of annual reports of the Administering Authorities	3
Examination of petitions	3
Arrangements for the dispatch of a periodic visiting mission to Papua New Guinea in 1974	4
Attainment of self-government or independence by the Trust Territories and the situation in Trust Territories with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples	4
General Assembly resolution 2977 (XXVII) on the question of Papua New Guinea	4
Co-operation with the Special Committee on the Situation with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples	4
Offers by Member States of study and training facilities for inhabitants of Trust Territories	5
Dissemination of information on the United Nations and the International Trusteeship System in Trust Territories	5
Co-operation with the Committee on the Elimination of Racial Discrimination	5
Adoption of the report of the Trusteeship Council to the General Assembly	5
Adoption of the report of the Trusteeship Council to the Security Council	5

TABLE DES MATIERES

	<i>Pages</i>
Ordre du jour de la quarantième session	v
Résolution adoptée par le Conseil à sa quarantième session	
2159 (XL). Rapport de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique (1973) [point 6]	1
Autres décisions prises par le Conseil à sa quarantième session	
Adoption de l'ordre du jour	3
Rapport du Secrétaire général sur la vérification des pouvoirs	3
Election du Président et du Vice-Président	3
Examen des rapports annuels des autorités administrantes	3
Examen des pétitions	3
Dispositions à prendre pour l'envoi d'une mission de visite périodique au Papua-Nouvelle-Guinée en 1974	4
Accession des territoires sous tutelle à l'autonomie ou à l'indépendance et situation dans les territoires sous tutelle en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux	4
Résolution 2977 (XXVII) de l'Assemblée générale sur la question du Papua-Nouvelle-Guinée	4
Coopération avec le Comité spécial chargé d'étudier la situation en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux	4
Moyens d'étude et de formation offerts par des Etats Membres aux habitants des territoires sous tutelle	5
Diffusion, dans les territoires sous tutelle, de renseignements sur l'Organisation des Nations Unies et le régime international de tutelle	5
Coopération avec le Comité pour l'élimination de la discrimination raciale	5
Adoption du rapport du Conseil de tutelle à l'Assemblée générale	5
Adoption du rapport du Conseil de tutelle au Conseil de sécurité	5

AGENDA

of the fortieth session

adopted by the Council at its 1405th meeting
on 29 May 1973

1. Adoption of the agenda.
2. Report of the Secretary-General on credentials.
3. Election of the President and the Vice-President.
4. Examination of annual reports of the Administering Authorities for the year ended 30 June 1972:
(a) Papua New Guinea;
(b) Trust Territory of the Pacific Islands.
5. Examination of petitions listed in the annex to the agenda.¹
6. Report of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of the Pacific Islands, 1973.²
7. Arrangements for the dispatch of a periodic visiting mission to Papua New Guinea in 1974.
8. Attainment of self-government or independence by the Trust Territories [Trusteeship Council resolution 1369 (XVII) and General Assembly resolution 1413 (XIV)] and the situation in Trust Territories with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples [General Assembly resolutions 1514 (XV) and 2908 (XXVII)].
9. General Assembly resolution 2977 (XXVII) on the question of Papua New Guinea.
10. Co-operation with the Special Committee on the Situation with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples [General Assembly resolution 1614 (XVI)].
11. Offers by Member States of study and training facilities for inhabitants of Trust Territories: report of the Secretary-General [General Assembly resolutions 557 (VI) and 753 (VIII)].
12. Dissemination of information on the United Nations and the International Trusteeship System in Trust Territories: report of the Secretary-General [Trusteeship Council resolution 36 (III) and General Assembly resolution 754 (VIII)].
13. Co-operation with the Committee on the Elimination of Racial Discrimination [General Assembly resolutions 2106 B (XX) and 2921 (XXVII)].

¹ For the annex, see *Official Records of the Trusteeship Council, Fortieth Session, Sessional Fascicle*.

² *Official Records of the Trusteeship Council, Fortieth Session, Supplement No. 2 (T/1741)*.

ORDRE DU JOUR

de la quarantième session

adopté par le Conseil à sa 1405^e séance,
le 29 mai 1973

1. Adoption de l'ordre du jour.
2. Rapport du Secrétaire général sur la vérification des pouvoirs.
3. Election du Président et du Vice-Président.
4. Examen des rapports annuels des autorités administrantes pour l'année qui s'est terminée le 30 juin 1972 :
a) Papua-Nouvelle-Guinée;
b) Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique.
5. Examen des pétitions énumérées dans l'annexe à l'ordre du jour¹.
6. Rapport de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique, 1973².
7. Dispositions à prendre pour l'envoi d'une mission de visite périodique dans le Papua-Nouvelle-Guinée en 1974.
8. Accession des territoires sous tutelle à l'autonomie ou à l'indépendance [résolution 1369 (XVII) du Conseil de tutelle et résolution 1413 (XIV) de l'Assemblée générale] et situation dans les territoires sous tutelle en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux [résolutions 1514 (XV) et 2908 (XXVII) de l'Assemblée générale].
9. Résolutions 2977 (XXVII) de l'Assemblée générale sur la question du Papua-Nouvelle-Guinée.
10. Coopération avec le Comité spécial chargé d'étudier la situation en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux [résolution 1654 (XVI) de l'Assemblée générale].
11. Moyens d'étude et de formation offerts par des Etats Membres aux habitants des territoires sous tutelle : rapport du Secrétaire général [résolutions 557 (VI) et 753 (VIII) de l'Assemblée générale].
12. Diffusion, dans les territoires sous tutelle, de renseignements sur l'Organisation des Nations Unies et le régime international de tutelle : rapport du Secrétaire général [résolution 36 (III) du Conseil de tutelle et résolution 754 (VIII) de l'Assemblée générale].
13. Coopération avec le Comité pour l'élimination de la discrimination raciale [résolutions 2106 B (XX) et 2921 (XXVII) de l'Assemblée générale].

¹ Pour l'annexe, voir *Documents officiels du Conseil de tutelle, quarantième session, fascicule de session*.

² *Documents officiels du Conseil de tutelle, quarantième session, Supplément n° 2 (T/1741)*.

14. Adoption of the report of the Trusteeship Council to the General Assembly.
15. Adoption of the report of the Trusteeship Council to the Security Council.

14. Adoption du rapport du Conseil de tutelle à l'Assemblée générale.
15. Adoption du rapport du Conseil de tutelle au Conseil de sécurité.

tic
T
re
V
in
ci
th
ph
se
re
si
ity
or
ce
T
ac
m
m
C
of
M
be

RESOLUTION

adopted by the Council
at its fortieth session

2159 (XL). Report of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of the Pacific Islands, 1973

The Trusteeship Council,

Having examined at its fortieth session the observations of the United Nations Visiting Mission to the Trust Territory of the Pacific Islands, 1973,

Having heard the oral observations made by the representatives of the United States of America,

1. *Takes note* of the views of the members of the Visiting Mission, set forth in document T/1741,³ and in the course of the session of the Trusteeship Council, and of the observations of the Administering Authority thereon;

2. *Expresses its appreciation* of the work accomplished by the Visiting Mission on its behalf;

3. *Draws attention* to the fact that, at its fortieth session, the Trusteeship Council took into account the recommendations and observations of the Visiting Mission and the observations of the Administering Authority thereon;

4. *Decides* that it will continue to take these recommendations, conclusions and observations into account in future examination of matters relating to the Trust Territory concerned;

5. *Invites* the Administering Authority to take into account the recommendations and conclusions of the members of the Visiting Mission as well as the comments made thereon by the members of the Trusteeship Council;

6. *Decides*, in accordance with rule 98 of its rules of procedure, that the observations of the Visiting Mission and the text of the present resolution shall be distributed in an appropriate form.

1420th meeting
22 June 1973

³ *Ibid.*

RESOLUTION

adoptée par le Conseil
à sa quarantième session

2159 (XL). Rapport de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique (1973)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné à sa quarantième session les observations de la Mission de visite des Nations Unies dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique (1973),

Ayant entendu les observations faites oralement par les représentants des Etats-Unis d'Amérique,

1. *Prend acte* des vues des membres de la Mission de visite exposées dans le document T/1741³ et au cours de la session du Conseil de tutelle et des observations de l'Autorité administrante à son sujet;

2. *Exprime sa satisfaction* du travail accompli par la Mission de visite en son nom;

3. *Appelle l'attention* sur le fait qu'à sa quarantième session le Conseil de tutelle a tenu compte des recommandations et observations de la Mission de visite ainsi que des observations présentées par l'Autorité administrante à leur sujet;

4. *Décide* de continuer à tenir compte de ces recommandations, conclusions et observations lorsqu'il examinera à l'avenir les questions relatives au Territoire sous tutelle intéressé;

5. *Invite* l'Autorité administrante à tenir compte des recommandations et conclusions des membres de la Mission de visite ainsi que des observations faites à ce sujet par les membres du Conseil de tutelle;

6. *Décide*, conformément à l'article 98 de son règlement intérieur, de faire distribuer sous une forme appropriée les observations de la Mission de visite et le texte de la présente résolution.

1420^e séance
22 juin 1973

³ *Ibid.*

OTHER DECISIONS

taken by the Council
at its fortieth session

Adoption of the agenda

At its 1405th meeting, on 29 May 1973, the Council adopted the agenda of its fortieth session.

Report of the Secretary-General on credentials

At its 1418th meeting, on 19 June 1973, the Council took note of the report of the Secretary-General on credentials.⁴

Election of the President and the Vice-President

At its 1405th meeting, on 29 May 1973, the Council elected Mr. Bertrand de Guilhem de Lataillade (France) President and Sir Laurence McIntyre (Australia) Vice-President.

Examination of annual reports of the Administering Authorities

At its 1419th meeting, on 21 June 1973, the Council adopted a chapter on conditions in Papua New Guinea for inclusion in its report to the General Assembly covering the period from 17 June 1972 to 22 June 1973.⁵

At its 1420th meeting, on 22 June 1973, the Council adopted a chapter on conditions in the Trust Territory of the Pacific Islands for inclusion in its report to the Security Council covering the period from 17 June 1972 to 22 June 1973.⁶

Examination of petitions

At its 1415th meeting, on 12 June 1973, the Council heard five petitioners concerning the Trust Territory of the Pacific Islands. The requests for these hearings were circulated in documents T/PET.10/74, T/PET.10/76 and Add.1, T/PET.10/77 and T/PET.10/79 and Add.1.

The Council examined the following communications and written petitions concerning the Trust Territory of the Pacific Islands:

⁴ T/1745.

⁵ See *Official Records of the General Assembly, Twenty-eighth Session, Supplement No. 4 (A/9004)*.

⁶ See *Official Records of the Security Council, Twenty-eighth Year, Special Supplement No. 1 (S/10976)*.

AUTRES DECISIONS

prises par le Conseil
à sa quarantième session

Adoption de l'ordre du jour

A sa 1405^e séance, le 29 mai 1973, le Conseil a adopté l'ordre du jour de sa quarantième session.

Rapport du Secrétaire général sur la vérification des pouvoirs

A sa 1418^e séance, le 19 juin 1973, le Conseil a pris acte du rapport du Secrétaire général sur la vérification des pouvoirs⁴.

Election du Président et du Vice-Président

A sa 1405^e séance, le 29 mai 1973, le Conseil a élu M. Bertrand de Guilhem de Lataillade (France) président et sir Laurence McIntyre (Australie) vice-président.

Examen des rapports annuels des autorités administrantes

A sa 1419^e séance, le 21 juin 1973, le Conseil a adopté un chapitre sur la situation au Papua-Nouvelle-Guinée à insérer dans son rapport à l'Assemblée générale pour la période du 17 juin 1972 au 22 juin 1973.⁵

A sa 1420^e séance, le 22 juin 1973, le Conseil a adopté un chapitre sur la situation dans le Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique à insérer dans son rapport au Conseil de sécurité pour la période du 17 juin 1972 au 22 juin 1973.⁶

Examen des pétitions

A sa 1415^e séance, le 12 juin 1972, le Conseil a entendu cinq pétitionnaires au sujet du Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique. Les demandes d'audition de ces pétitionnaires ont été distribuées sous les cotes T/PET.10/74, T/PET.10/76 et Add.1, T/PET.10/77 et T/PET.10/79 et Add.1.

Le Conseil a étudié les communications et pétitions ci-après relatives au Territoire sous tutelle des Iles du Pacifique :

⁴ T/1745.

⁵ Voir *Documents officiels de l'Assemblée générale, vingt-huitième session, Supplément n° 4 (A/9004)*.

⁶ Voir *Documents officiels du Conseil de sécurité, vingt-huitième année, Supplément spécial n° 1 (S/10976)*.

<i>Meeting and date</i>	<i>Communication and written petition</i>	<i>Decision</i>	<i>Séances et dates</i>	<i>Communications et pétitions écrites</i>	<i>Décisions</i>
1415th 12 June 1973	T/COM.10/ L.85 to 109 T/PET.10/ 72 to 79	To take note of the communications. To draw the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statements made by members of the Council.	1415 ^e 12 juin 1973	T/COM.10/ L.85 à 109 T/PET.10/ 72 à 79	Prendre acte des communications. Appeler l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante ainsi que sur les déclarations faites par les membres du Conseil.
1420th 22 June 1973	T/COM.10/ L.110	To take note of the communication.	1420 ^e 22 juin 1973	T/COM.10/ L.110	Prendre acte de la communication.

Arrangements for the dispatch of a periodic visiting mission to Papua New Guinea in 1974

At its 1411th meeting, on 6 June 1973, the Council decided to postpone to its forty-first session consideration of the dispatch of a visiting mission to Papua New Guinea.

Attainment of self-government or independence by the Trust Territories and the situation in Trust Territories with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples

At its 1420th meeting, on 22 June 1973, the Council decided to draw attention to the fact that during its examination of conditions in the Trust Territories, members had paid special attention to the measures to be taken to transfer all powers to the peoples of those Territories in accordance with their freely expressed wishes in order to enable them to enjoy self-government or complete independence within the shortest time possible. The Council further decided to draw the attention of the members of the General Assembly and the Security Council to the conclusions and recommendations adopted concerning the attainment of self-government or independence by the two Territories, as well as to the observations of members of the Council on the question.

General Assembly resolution 2977 (XXVII) on the question of Papua New Guinea

At the 1419th meeting, on 21 June 1973, the Council adopted conclusions and recommendations concerning Papua New Guinea. At the same meeting, the Council decided to draw the attention of the General Assembly to the action taken in this respect and to the comments made during the debate.⁷

Co-operation with the Special Committee on the Situation with regard to the Implementation of the Declaration on the Granting of Independence to Colonial Countries and Peoples

At its 1420th meeting, on 22 June 1973, the Council decided that the President of the Council should in-

⁷ See *Official Records of the General Assembly, Twenty-eighth Session, Supplement No. 4 (A/9004), part II.*

Dispositions à prendre pour l'envoi d'une mission de visite périodique au Papua-Nouvelle-Guinée en 1974

A sa 1411^e séance, le 6 juin 1973, le Conseil a décidé de reporter à sa quarante et unième session l'examen de l'envoi d'une mission de visite au Papua-Nouvelle-Guinée.

Accession des territoires sous tutelle à l'autonomie ou à l'indépendance et situation dans les territoires sous tutelle en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux

A sa 1420^e séance, le 22 juin 1973, le Conseil a décidé d'appeler l'attention sur le fait que, pendant l'examen de la situation dans les territoires sous tutelle, les membres du Conseil avaient porté une attention toute particulière aux mesures à prendre en vue de transférer tous les pouvoirs aux peuples de ces territoires, conformément à leurs vœux librement exprimés, afin de leur permettre d'accéder à l'autonomie ou à l'indépendance complète dans les plus brefs délais. Le Conseil a, par ailleurs, décidé d'appeler l'attention des membres de l'Assemblée générale et du Conseil de sécurité sur les conclusions et recommandations qu'il a adoptées au sujet de l'accession des deux territoires à l'autonomie ou à l'indépendance, ainsi que sur les observations faites par les membres du Conseil sur cette question.

Résolution 2977 (XXVII) de l'Assemblée générale sur la question du Papua-Nouvelle-Guinée

A sa 1419^e séance, le 21 juin 1973, le Conseil a adopté les conclusions et recommandations concernant le Papua-Nouvelle-Guinée. A la même séance, le Conseil a décidé d'appeler l'attention de l'Assemblée générale sur les décisions prises concernant cette question ainsi que sur les observations qui avaient été formulées au cours de la discussion⁷.

Coopération avec le Comité spécial chargé d'étudier la situation en ce qui concerne l'application de la Déclaration sur l'octroi de l'indépendance aux pays et aux peuples coloniaux

A sa 1420^e séance, le 22 juin 1973, le Conseil a décidé que le Président du Conseil adresserait une

⁷ Voir *Documents officiels de l'Assemblée générale, vingt-huitième session. Supplément n° 4 (A/9004), deuxième partie.*

form the Chairman of the Special Committee by letter⁸ that, at its fortieth session, the Council had considered conditions in the Trust Territories and that its conclusions and recommendations, together with the views presented by individual members, would appear in its report to the Security Council on the Trust Territory of the Pacific Islands⁹ and in its report to the General Assembly on Papua New Guinea.⁵

Offers by Member States of study and training facilities for inhabitants of Trust Territories

At its 1418th meeting, on 19 June 1973, the Council took note of the report of the Secretary-General.⁹

Dissemination of information on the United Nations and the International Trusteeship System in Trust Territories

At its 1420th meeting, on 22 June 1973, the Council took note of the report of the Secretary-General.¹⁰

Co-operation with the Committee on the Elimination of Racial Discrimination

At its 1418th meeting, on 19 June 1973, the Council decided to invite the attention of the Administering Authorities to the observations and suggestions appearing in section III, sub-sections D and E, of decision 4 (VI) of the Committee on the Elimination of Racial Discrimination contained in its report to the General Assembly,¹¹ and to take account of them in their forthcoming reports to the United Nations. The Council further drew attention to the fact that the Secretariat was already complying with the request of the Committee contained in the operative part of its decision 3 (VI).

At its 1419th meeting, on 21 June 1973, the Council agreed that none of the petitions before it related to racial discrimination and that therefore it would not be transmitting any petitions to the Committee in 1973.

Adoption of the report of the Trusteeship Council to the General Assembly

At its 1420th meeting, on 22 June 1973, the Council adopted its report to the General Assembly covering the period from 17 June 1972 to 22 June 1973.⁵

Adoption of the report of the Trusteeship Council to the Security Council

At its 1420th meeting, on 22 June 1973, the Council adopted its report to the Security Council covering the period from 17 June 1972 to 22 June 1973.⁶

⁸ See A/AC.109/426.

⁹ T/1746.

¹⁰ T/1744.

¹¹ See *Official Records of the General Assembly, Twenty-seventh Session, Supplement No. 18 (A/8718)*, chap. IX, sect. B.

lettre⁸ au Président du Comité spécial pour l'informer que, à sa quarantième session, le Conseil avait étudié la situation dans les territoires sous tutelle et que ses conclusions et recommandations ainsi que les vues présentées par chacun des membres figureraient dans son rapport au Conseil de sécurité concernant le Territoire sous tutelle des Îles du Pacifique⁹, et dans son rapport à l'Assemblée générale concernant le Papua-Nouvelle-Guinée⁵.

Moyens d'étude et de formation offerts par des Etats Membres aux habitants des territoires sous tutelle

A sa 1418^e séance, le 19 juin 1973, le Conseil a pris acte du rapport du Secrétaire général⁹.

Diffusion, dans les territoires sous tutelle, de renseignements sur l'Organisation des Nations Unies et le régime international de tutelle

A sa 1420^e séance, le 22 juin 1973, le Conseil a pris acte du rapport du Secrétaire général¹⁰.

Coopération avec le Comité pour l'élimination de la discrimination raciale

A sa 1418^e séance, le 19 juin 1973, le Conseil a décidé d'appeler l'attention des puissances administrantes sur les observations et suggestions qui figurent aux sous-sections D et E de la section III de la décision 4 (VI) du Comité pour l'élimination de la discrimination raciale contenues dans son rapport à l'Assemblée générale¹¹ et d'en tenir compte dans les rapports suivants qu'elles présenteront à l'Organisation des Nations Unies. Le Conseil a, en outre, appelé l'attention sur le fait que le Secrétariat se conforme déjà à la requête du Comité qui figure dans le dispositif de la décision 3 (VI) de son rapport.

A sa 1419^e séance, le 21 juin 1973, le Conseil est convenu qu'aucune des pétitions dont il avait été saisi n'avait trait à la discrimination raciale et que, par conséquent, aucune pétition ne serait transmise au Comité en 1973.

Adoption du rapport du Conseil de tutelle à l'Assemblée générale

A sa 1420^e séance, le 22 juin 1973, le Conseil a adopté son rapport à l'Assemblée générale pour la période du 17 juin 1972 au 22 juin 1973⁵.

Adoption du rapport du Conseil de tutelle au Conseil de sécurité

A sa 1420^e séance, le 22 juin 1973, le Conseil a adopté son rapport au Conseil de sécurité pour la période du 17 juin 1972 au 22 juin 1973⁶.

⁸ Voir A/AC.109/426.

⁹ T/1746.

¹⁰ T/1744.

¹¹ Voir *Documents officiels de l'Assemblée générale, vingt-septième session, Supplément n° 18 (A/8718)*, chap. IX, sect. B.